

Bestowed by the decree on 25 March 1945**AWARD CITATION**

- | | | |
|-----|--|---|
| 1. | Surname, name and middle name | ZHIRNOV MIKHAIL NIKOLAEVICH |
| 2. | Rank | Colonel |
| 3. | Position and unit | Commander of 723 rifle Red Star order regiment, 395 rifle "Taman" Red Banner Suvorov order division. |
| | | is recommended for order "RED BANNER" |
| 4. | Birth year | 1904 |
| 5. | Nationality | Ukrainian |
| 6. | Party membership | VKP(b) member 1929 |
| 7. | Participation in the civil war, later in defence of USSR, in Patriotic war | In Patriotic war:
Southern front and Trans-Caucasus front: 06.1941 - 11.1942;
1 Ukrainian front since 11.1942. |
| 8. | Wounds and contusions | Wounded 06.1941, 08.1942, 09.1943. |
| 9. | In Red Army service since | 08.1935 |
| 10. | Drafted by which induction station | Semyonovsky military commissariat, Poltava region. |
| 11. | Previous awards | Order "Red Banner" decree #055 issued on 08.11.1942 by Black Sea group of forces; order "Red Banner" decree #0105 issued on 10.10.1943 by 56 army; order "Suvorov III class" decree #043 issued on 03.03.1944 by Ukrainian front; order "Aleksander Nevsky" decree #051 issued on 24.08.1944 by 1 Ukrainian front; order "Red Banner" decree #89 issued on 25.03.1945 by 13 army; |
| 12. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

During the offensive operation since 20.04.1945, colonel ZHIRNOV exhibited exceptional courage and military skill in conducting offensives and defending against intensive enemy attacks. The regiment was engaged in the combat actions, especially defending and extending the bridgehead on the western bank of the river Neisse, as well as in the elimination of the enemy pocket in the vicinity of the village Kausche (west of the town Spremberg).

In the fight against this enemy pocket, colonel ZHIRNOV had the objective to destroy the encircled enemy force. Rolling out the regimental artillery on open sight positions, he suppressed the enemy firing points located in the forest 1km north of Kausche. He personally commanded the artillery units in the field.

In this battle, colonel ZHIRNOV utilised all sorts of military tactics: such that 723 rifle regiment fought against the enemy force of up to 2 regiments supported by 15 heavy tanks and SPGs, which were trying to break through to the north. The regiment also engaged a group of enemy troops up to 1000 men with armour and APCs support, which was attempting to advance in the eastern direction into Petershain and later join the enemy in the forest north of Kausche. Having made a plan for a flanking strike, colonel ZHIRNOV deceived the enemy by demonstrating activity along the frontline by 2 companies. The rest of the regiment flanked the enemy and with a swift attack completely overcame and destroyed the encircled enemy force.

In this battle, the enemy sustained the following losses: 1500 troops as killed and wounded, over 860 enemy troops captured. On top of that, 43 APCs, 11 self-propelled guns, 18 pieces of 203mm artillery, 46 guns of other calibers, 8 tanks, 28 machine-guns, 800 rifles, 200 submachine guns were destroyed.

In constant offensive operations, colonel ZHIRNOV acted many times courageously inspiring his troops offensive spirit.

For personal bravery exhibited in combat, for skilful military command of his regiment, he deserves state award order "RED BANNER".

Commander of 395 rifle "Taman" Red Banner Suvorov order
Guards Colonel *signature* /KORUSEVICH/
" " April 1945

Conclusion of the superiors

He deserves order "RED BANNER"
Commander of 24 rifle corps
Guards Mj. General *signature* /ONUPRIENKO/
27 April 1945

Conclusion of Army Military Council

He deserves order "RED BANNER"

Commander 13 army	Military council member of 13 army
Col. General <i>signature</i>	Mj. General <i>signature</i>
/PUKHOV/	/KOZLOV/

11 May 1945

Bestowed with order "RED BANNER" by the decree #157/n issued by
13 army on 13 May 1945.

До представления 25 Марта 1945 года

Все графы заполнять полностью

Наградной лист

1. Фамилия, имя и отчество: МИРНОВ Михаил Николаевич
2. Звание: Полковник 3. Должность, часть: Командир 728 Стрелкового полка
до ордена Красной звезды полка 895 стр. Таман. Красног. ордена
Суворова дивизии
- Представляется к ордену "КРАСНОЕ ЗНАМИ"
4. Год рождения: 1904г 5. Национальность: украинец 6. Партийность: чл. ВКП/б/ с 1929г.
7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и отечественной войне (где, когда): Отеч. война 6.41г: по 11.42 ЮФ ЗКФ. 11.42 1 Укр. фронт.
8. Имеет ли ранения и контузии в отечественной войне: ранен 6.41г., 8.42г., 9.43г.
9. С какого времени в Красной Армии: 8.1935г. 10. Каким РВК призван: Семеновским РВК Полтавской области
11. Чем ранее награжден (за какие отличия): орд. Кр. знам. пр. ЧГВ ЗКФ, №065/Н 5.11.42, орд. Кр. знам. пр. 56 А. №0105 10.10.45г. орд. Сув. 3ет. пр. УФ 045/Н 8.3.44. ор. Алек. Нев. IV Ф
12. Постоянный домашний адрес представляемого к награждению и адрес его семьи: 051/Н 24.8.44. орд. "Красн. знам. 18 А. 89/Н 25.3.45г.

Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

В наступательных боях с 20 апреля 1945г., когда полку вступил в бой и особенно при удержании и расширении плацдарма на Западном берегу реки Нейсе и при ликвидации окруженной группировки противника в районе Сев. с.Кауше, Зап. г.Штрейберга, полковник МИРНОВ проявил исключительное мужество и умение руководить полком в наступательном бою и в отражении яростных контратак противника.

В бою с окруженной группировкой полковник МИРНОВ имел задачу уничтожить окруженную группировку противника. Выдвинув пушки на прямую наводку и огнем их подавил огневые точки противника, засеявшего в лесу 1 км. Севернее села Кауше. При этом сам лично руководил стрельбой артиллерии.

В этом бою полковник МИРНОВ использовал все виды маневра: так 728 сп. вел бои с окруженной группой противника до 2-х полков и 15 тяжелыми танками и самоходными установками, пытавшимися прорваться в северном направлении, а также с группой противника до 1000 солдат, поддержанных танками, бронетранспортерами, пытавшимися пробиться в Петерсхайн и восточном направлении соединиться с группой противника в лесу, севернее с.Кауше. Поставив задачу на удар с флангов полковник МИРНОВ демонстрируя по фронту двумя ротами, а остальными силами полка зашел во фланг противника и стремительным ударом разгромил и уничтожил данную группировку противника полностью, в результате чего противник потерял только убитыми и ранеными более 1500 солдат и офицеров. Кроме того, взято в плен более 860 солдат и офицеров, уничтожено техники: бронетранспортеров - 43, самоходных установок 11, орудий 203мм. - 18, пушек различного калибра - 46, танков - 8, пулеметов - 28, винтовок - 800, автоматов 200.

В непрерывных наступательных боях полковник МИРНОВ проявил неоднократно мужественные подвиги (в частности для бойцов и офицеров, на стремление вперед).

30.04.45.

За личную храбрость в бою, за умелое руководство полком
достоин Правительственной награды - ордена
"КРАСНОЕ ЗНАМИ".

КОМАНДИР 895 СТР ТАМАНСКОЙ КРАСНОЗНАМЕННОЙ
ОРДЕНА СУВОРОВА ДИВИЗИИ
ГВ. ПОЛКОВНИК

"... "Апреля 45г.



Достоин Правительственной награды ордена Красного Знамени



Командир 24 стрелкового корпуса
Генерал-майор
/Онуфренко/

"... " 4.45 года.

Заключение В.С. армии.

Достоин Награжденный
орденом Красного Зна
мени

Команд. В.С. армии
Генерал Подполковник
Г. Гудков

Ком. В.С. армии
Генерал-майор
Г. Назаров

" 11 Мая 1945г.

Приказом войскам 13 армии №157/И от 13.05.45г.
награжден орденом "Красного знамени"